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Naar aanleiding van de beleidsreactie op het rapport van Defence for Children: 
“Tussen recht en realiteit” dat op 26 november 2002 aan uw Kamer is aangeboden, 
hebben de leden van de fracties van het CDA en de PvdA door middel van een 
schriftelijk verslag d.d. 15 januari jl. een aantal vragen gesteld.  
De leden van de PvdA vragen wat de betekenis is van de bewering dat het 
onderwijsbeleid volgend is aan het vreemdelingenbeleid in het algemeen. Zij 
vragen zich af of deze bewering enigerlei beperking oplegt aan de gelding van de 
internationale verdragsrechtelijke verplichtingen. In reactie daarop meldt de 
Minister van OCenW dat op grond van het vreemdelingenbeleid wordt getoetst of 
iemand rechtmatig in Nederland verblijft. Dat is het leidende principe. Of iemand 
recht heeft op of gebruik mag maken van collectieve voorzieningen is hiervan 
afgeleid. Een uitzondering hierop vormt het leerplichtige onderwijs. Dit betekent 
dat illegale leerlingen in de leerplichtige leeftijd recht hebben op onderwijs. Dat 
het onderwijsbeleid volgend is aan het vreemdelingenbeleid wil dus zeggen dat 
binnen de onderwijs wet- en regelgeving, voor zover dat van toepassing is, wordt 
aangesloten op het vreemdelingenbeleid in zijn algemeenheid. Zo hanteert het 
onderwijsbeleid definities uit de Vreemdelingenwet 2000 om de doelgroep te 
bepalen. Dit legt geen enkele beperking op de gelding van internationale 
verdragsrechtelijke verplichtingen: die zijn op het onderwijsbeleid en het 
vreemdelingenbeleid onverkort van toepassing en worden dan ook onverkort in 
acht genomen. Vervolgens vragen de leden van de CDA wanneer de Tweede Kamer 
wordt geïnformeerd over de gevolgen van het invoeren van de Wet op het 
onderwijsnummer voor illegale leerlingen. Men wil weten of de Minister het 
gevaar onderkent dat ouders die illegaal in Nederland verblijven hun kinderen niet 
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naar school laten gaan. De Minister reageert hierop door te melden dat bij de 
behandeling van de wet onderwijsnummer al met de Kamer is besproken dat de 
invoering geen gevolgen zal hebben voor de illegale leerlingen in de leerplichtige 
leeftijd. Voor leerlingen die geen sofi-nummer kunnen overleggen wordt door de 
IB-Groep een onderwijsnummer verstrekt dat op het eerste oog niet van een sofi-
nummer is te onderscheiden. Er is dan ook geen reden voor illegaal in Nederland 
verblijvende ouders hun kinderen niet naar school te laten gaan. 
De leden van de PvdA fractie refereren aan een gedragscode voor scholen inzake 
hun werkwijze met het Sofi-nummer en de daaraan gelieerde gegevens die 
besturenorganisaties opstellen onder regie van het departement. Men wil weten of 
deze gedragscode inmiddels bestaat en of die aan de Kamer gezonden kan worden. 
De Minister geeft aan dat er thans per onderwijssector een gedragscode wordt 
opgesteld in overleg met de besturen c.q. branche-organisaties van de 
verschillende onderwijssectoren. Het voortgezet onderwijs en de BVE-sector zijn 
daarmee het verst gevorderd, het primair onderwijs volgt. Wanneer een 
gedragscode beschikbaar is, zal deze aan de Tweede Kamer worden verzonden, zo 
meldt de Minister. Zij merkt op dat dit ook aan de orde is geweest bij de 
Kamerbehandeling van de Wet op het onderwijsnummer. Daarnaast wordt in 
hoofdstuk 4 van de voortgangsrapportage over de invoering  van het 
onderwijsnummer die op 6 januari 2003 (kenmerk PION 02.023) aan de Eerste en 
Tweede Kamer is verstuurd, de voortgang gemeld m.b.t. de ontwikkeling van een 
gedragscode die is gericht op de bescherming van de leerlinggegevens op de 
scholen (en gemeenten). 
De leden van de PvdA citeren de Minister die stelt dat het vragen van het uittreksel 
uit het geboorteregister ten behoeve van diplomering schoolbeleid is en niet 
noodzakelijk voortvloeit uit de wetgeving. De leden van de PvdA-fractie vragen 
zich vervolgens af of voorlichting daaromtrent alleen voldoende is. In reactie 
hierop stelt de Minister dat in zijn algemeenheid de verantwoordelijkheid bij de 
school ligt om ervoor te zorgen dat de juiste gegevens op een diploma staan. Hier 
dient de school zo zorgvuldig mogelijk te werk te gaan. Het kan voorkomen dat er 
kosten moeten worden gemaakt om de juiste gegevens te verkrijgen. Wanneer het 
diploma’s voor illegale leerlingen betreft, dient de school soms een afweging te 
maken. Enerzijds heeft de leerling het recht op onderwijs en een diploma, 
anderzijds dient de school zo zorgvuldig mogelijk de gegevens op dat diploma te 
waarborgen. Omdat een school een leerling het recht op het diploma niet mag 
onthouden, zal er in bepaalde gevallen van de meest zorgvuldige weg (een 
uittreksel uit het geboorteregister) afgeweken moeten worden. 
Voorlichting hieromtrent is een voldoende zwaar instrument. De Minister geeft 
aan dat zij niet voornemens is een en ander wettelijk te regelen. Wel is de Minister 
bereid om via diverse kanalen - Uitleg, het digitale dossier en het tijdschrift van de 
Vereniging van Schoolleiders, de VVO Flits – aandacht aan dit onderwerp te (laten) 
besteden. 
 
De leden van de PvdA vragen of de Minister ook de mening is toegedaan dat een 
grotere praktijkcomponent zoals deze in de beroepsbegeleidende leerweg 
voorkomt, juist bij kinderen van illegalen en asielzoekers in veel gevallen kan 
bijdragen aan een groter leereffect. De Minister geeft in haar reactie aan dat voor 
het BVE-veld geen onderzoeken bekend zijn waaruit blijkt dat voor illegale 
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deelnemers en asielzoekers een groter leereffect optreedt als zij de 
beroepsbegeleidende leerweg volgen in plaats van de beroepsopleidende leerweg. 
Evenmin is bekend of bij het volgen van de beroepsopleidende leerweg een 
verminderd leereffect optreedt. 
 
De minister heeft haar collega van Sociale Zaken en Werkgelegenheid verzocht om 
de kwestie van de tewerkstellingsvergunning opnieuw principieel aan de orde te 
stellen. Wat was zijn reactie, zo willen de leden van de PvdA-fractie weten. 
De minister van SZW heeft 17 december 2002 een antwoord gestuurd. De minister 
stelt dat een tewerkstellingsvergunning voor de beroepsopleidende leerweg 5 
weken voor het begin van de stage kan worden aangevraagd, soepel behandeld 
wordt door het Centrum Werk en Inkomen en maximaal een jaar geldig is. De 
aanwezigheid van een tewerkstellingsvergunning is van belang voor de controle op 
oneigenlijk gebruik en de minister van SZW wil de verplichte 
tewerkstellingsvergunning daarom niet afschaffen. 
Bij de beroepsbegeleidende leerweg is naar de mening van de minister van SZW 
sprake van een arbeidsovereenkomst bij de beroepspraktijkvorming die tenminste 
60% van de opleiding betreft. In dat geval moet de tewerkstellingsvergunning 
volledig getoetst worden aan de aanwezigheid van prioriteitsgenietend aanbod die 
voor asielzoekers maximaal 12 weken geldig is. 
Ook hier acht de minister van SZW het niet wenselijk de bestaande wet- en 
regelgeving te veranderen.  
 
De leden van de CDA-fractie vragen welk deel van het GOA-budget wordt ingezet 
voor onderwijs aan leerplichtige illegalen, uitgesplitst naar PO, VO en BVE. 
De budgetten voor het bestrijden van onderwijsachterstanden en inburgering zijn 
gedecentraliseerd naar gemeenten. Zo worden gemeenten in positie gebracht om 
scholen met veel probleemleerlingen in samenhang met andere instellingen, 
waaronder ook het inburgeringaanbod voor opvoeders, te ondersteunen. 
Invalshoek hierbij is gemeenten de ruimte en bevoegdheden te geven waar dat 
nodig is. Op grond van het bovenstaande kan geen inzage worden gegeven in de 
aantallen illegale leerlingen over de verschillende sectoren. 
 
In welke gemeenten worden op vrijwillige basis met scholen afspraken gemaakt 
over de spreiding van leerlingen en wat zijn de resultaten, vragen de leden van de 
CDA-fractie? 
Het onderwerp spreiding van leerlingen zal uitvoerig aan de orde komen wanneer 
het Onderwijsraadadvies ‘Vast grond onder de voeten’ door het nieuwe kabinet aan 
de Tweede Kamer wordt aangeboden. 
Wel kan ik u nu melden dat het ministerie van OCenW bekend is dat een aantal 
gemeenten beleid voeren, of hebben gevoerd met als doel tot een evenwichtige 
spreiding te komen van allochtone leerlingen over de verschillende scholen. De 
mogelijkheden voor een spreidingsbeleid zijn echter beperkt omdat ouders het 
recht hebben op vrije schoolkeuze en niet gedwongen kunnen worden voor een 
bepaalde school te kiezen. Voorts hebben met name bijzondere scholen de vrijheid 
om leerlingen te weigeren.  
Gouda: 
Hier werkten scholen en ouders vrijwillig mee aan een vorm van spreidingsbeleid 
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dat in 1992 is gestart. Afgesproken werd dat bijzondere scholen maximaal 15 
procent allochtone leerlingen zouden aannemen en openbare scholen maximaal 
25 procent. Leerlingen werden eventueel per busje vervoerd. In 1997 liep dit beleid 
spaak omdat een aantal scholen niet meer mee wilden werken. Het aantal 
allochtone leerlingen in Gouda nam toe en de quota moesten omhoog, maar dat 
weigerden de scholen. Ook bleken de resultaten tegen te vallen. Allochtone 
leerlingen presteerden niet beter dan in gemeenten waar geen spreidingsbeleid 
werd gevoerd.  
Tiel: 
De gemeente Tiel voert sinds 1993 een beleid voor vrijwillige spreiding van 
allochtone leerlingen in het basisonderwijs. Met schoolbesturen is een afspraak 
gemaakt om leerlingen door te verwijzen naar een andere school als het aantal 
allochtone leerlingen boven het wijkgemiddelde komt, uiteraard met respect voor 
de vrije schoolkeuze van ouders. Dit heeft geleid tot een meer evenwichtige 
verdeling. Consulenten bezoeken allochtone ouders met jonge kinderen om het 
belang van een goede schoolkeuze duidelijker te maken. Echter, door de hogere 
concentraties van allochtone leerlingen op de scholen wordt het steeds moeilijker 
om leerlingen door te verwijzen.  
Amsterdam: 
In Amsterdam krijgen ouders een schooladvies om binnen het postcodegebied een 
basisschool te zoeken. Dit om de zgn. “witte vlucht” tegen te gaan. Inmiddels is 
bijna 60 % van alle basisschool leerlingen van allochtone afkomst en zoekt 
Amsterdam naar andere mogelijkheden.  
Zaanstad: 
De gemeente heeft een ‘centrale inschrijving’ geïntroduceerd waarbij ouders 
informatie krijgen over de kwaliteit van de school in de eigen wijk. Zij krijgen 
vervolgens een (niet bindend) schooladvies. Onderzoek naar dit Zaanse systeem 
wijst uit dat de keuze van ouders zeer moeilijk te beïnvloeden is. 
Amersfoort: 
In Amersfoort is in 1999 een aanzet gegeven tot een spreidingsbeleid op vrijwillige 
basis in het basisonderwijs. De basisscholen hebben een convenant gesloten met 
de gemeente over de opnamecapaciteit van de verschillende scholen. Een 
consulent informeert de ouders over de schoolkeuze, zodat zij zich de nadelen van 
concentratiescholen realiseren. Ouders krijgen een advies voor een bepaalde 
school. Of dit beleid al tot wijzigingen van samenstelling van de schoolbevolking 
leidt is niet bekend. 
 
De leden van de PvdA-fractie vragen of er voor extra bekostiging daadwerkelijk 
inzicht gegeven moet worden in het land van herkomst van de ouders? 
Bij het debat over het onderwijsnummer is destijds besloten dat voor extra 
financiering bewijsstukken nodig zijn. Alleen op die manier is het mogelijk om 
een goede controlesystematiek in stand te houden en worden mogelijkheden tot 
oneigenlijk en onrechtmatig gebruik zoveel mogelijk beperkt. Ook heeft de 
Algemene Rekenkamer sterk aangedrongen op het op de school aanwezig hebben 
van bewijsstukken bij de uitvoering van de CuMi-regeling voor het voortgezet 
onderwijs. 
 
De leden van de PvdA-fractie vragen wanneer het ‘digitale dossier’ on line gaat. 
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Het ‘digitale dossier’ is eind december 2002 on line gegaan en is te raadplegen via 
http://www.minocw.nl/asielzoek/index.html. 
 
 
Ik vetrouw erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. 
 
 
De minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen, 
 
 
 
(Maria J.A. van der Hoeven) 
 
 
 
 
 
 


